
108
13

90 
دين

ور
 فر

 (16
ى 2

پياپ
) 48

ره 
شما

ت 
بيا

ه اد
 ما
اب

كت

 جناب آقـاي دكتر وفايي، هفتمين مجمع بين المللي اسـتادان 
زبان و ادبيات فارسـي برگزار شد. اسـتادان بسياري از كشورهاي 
مختلف در اين همايش شـركت داشـتند و در اين همايش دو روزه، 
مسـائلي مرتبط با زبان و ادبيات فارسـي و  آموزش آن مطرح شـد. 
لطفاً مختصري دربارة خود مجمع بين المللي استادان زبان و ادبيات 
فارسي و سابقه آن و وظايف و اهداف آن براي خوانندگان كتاب ماه 

ادبيات بفرماييد.
ــتادان زبان و ادبيات فارسي،  دكتـر وفايى: شروع مجمع بين المللي اس
ــتين مجمع آن، 14 سال پيش از  ــال پيش برمي گردد و نخس به چهارده س
ــترش زبان و ادبيات فارسي برگزار شد. امسال،  ــوي دبيرخانة شوراي گس س
هفتمين مجمع بين المللي استادان زبان و ادبيات فارسي برگزار شد، چون اين 
مجمع، دوسالانه است. يكي از وظايف شوراي گسترش زبان و ادبيات فارسي 
ــي در زمينه هاي گوناگون، برگزاري  ــار توجه به توليدات منابع آموزش در كن
همايش هايي است كه به ترويج و گسترش زبان و ادبيات فارسي مي انجامد. 
ــورا برگزار مي كند،  ــي از بزرگ ترين رخدادها و همايش هايي كه اين ش يك
همين مجمع بين المللي استادان زبان و ادبيات فارسي است كه ناظر به چند 
هدف است: يكي اينكه به هر حال در اين همايش جمع آمدن استادان زبان 
و ادبيات فارسي مي تواند به نوعى محبت و اراده اي ايجاد كند و اين ديدارها 
زمينه ساز يك حركت جدي در امر آموزش زبان و ادبيات فارسي باشد. جمع 
ــي از خارج و داخل كشور و با هم  ــدن چند صد استاد زبان و ادبيات فارس ش
ــود و اين ديدارها مي تواند  بودن آنها در چند روزي كه همايش برگزار مي ش
ــه بينجامد كه در نهايت مي تواند زمينه هاي همكاري  به تبادل فكر و انديش
را ايجاد كند و در همة اين همايش ها كه تاكنون برگزار شده، همة استادان 

دعوت شده، به نكتة مثبتي كه اشاره كرده اند، همين مسئله بوده است.
دومين هدف، وقوف و آگاهي به تحقيقات و پژوهش هاي جديد است كه 
در زمينة زبان و ادبيات فارسي صورت مي گيرد. نكتة ديگر، ترسيم راه هاي 
جديد و اهدافي است كه پيش پاي اين پژوهش ها بايد قرار بگيرد. همين طور 

هفتمين مجمع بين المللي
 استادان زبان و ادبيات فارسي
درگفتگو با دكتر عباسعلي وفايي، دبير همايش

همايش دوسـالانة هفتميـن مجمع بين المللي اسـتادان 
زبان و ادبيات فارسي چندى پيش توسط شوراي گسترش 
زبان و ادبيات فارسـي در تالار علامه امينى دانشگاه تهران 
برگزار شـد. آنچه مى خوانيد، گفت وگوى كتاب ماه ادبيات با 

دبير همايش، جناب آقاى دكتر عباسعلى وفايى است.

دكتر عباسعلى وفايى
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صحبت دربارة كارها و حركتي است كه مسئولان كشور و شوراي گسترش 
زبان و ادبيات فارسي بايد انجام دهند.

ــته ايم. اما درباره اين كه  ــا در اين زمينه،  بحمداالله، توفيقات زيادي داش م
مجموعه مقالاتي كه چاپ مي شود، يا مقالاتي كه در همايش ارائه مي شود، 
چه نقشي مي تواند داشته باشد، بايد گفت كه اين مسئله، يعني ارائه مقالات 
ــه و  وجود دارد، اما بخش اصلي كارِ ما، همان موضوع ارتباط و تبادل انديش
وقوف و آگاهي است كه بين استادان زبان و ادبيات فارسي به وجود مي آيد. 
ــت  در اين همايش، 300 مقاله در موضوعاتي كه اعلام كرده بوديم به دس
ما رسيد كه تقريباً نيمى از آنها را استادان خارجي براي ما ارسال كرده بودند 
ــتادان داخلي. در بسياري از زمينه ها متفاوت بود؛ مثلاً  و نيم ديگر را نيز اس
ــي به غيرفارسي زبانان، مقالات بسيار قوي تر  در بخش آموزش زبان فارس
ــتادان داخلي به اين موضوع پرداخته بودند و  ــيد و عمدتاً اس به نظر مي رس
استادان خارجي نيز بيشتر به تاريخچة آموزش زبان فارسي و نقد كتاب هاي 
درسي پرداخته بودند. وقتي اين مقالات به دست ما مي رسد، با بررسي آنها، 
ــود، از جمله اينكه مثلاً در حوزة ادبيات معاصر يا  ــاهده مي ش خلأهايي مش
ادبيات تطبيقي كمتر كار شده بود و اين خود نشان مي دهد كه ما بايد در اين 
حوزه ها بيشتر فعاليت كنيم. به همين سبب ما در اين همايش، نشست هايي 
ــارة ادبيات معاصر و ادبيات تطبيقي ترتيب داديم. به ويژه اين خلأ در  را درب
مورد ادبيات معاصر پس از انقلاب اسلامي احساس مي شود. در برنامه هاي 
آيندة شوراي گسترش زبان و ادبيات فارسي نيز اين مسئله را قرار داده ايم كه 
ــب تأليف و منتشر شود و نرم افزارهايي توليد  در اين زمينه كتاب هايي مناس
شود تا استادان خارجي بتوانند به ادبيات معاصر پس از انقلاب اسلامي وقوف 

و آگاهي كامل پيدا كنند.
ــود، جامعيت  ــاره ش يكي از نكات مهم در اين همايش كه بايد به آن اش
ــت. در هيچ كدام از دوره هاي پيشين، به اين تعداد مهمان  اين همايش اس
خارجي نداشته  ايم. حتماً تعداد مقالات ارائه شده نيز از دوره هاي قبل، بيشتر 
ــيد، ولي در  ــتادان به 100 نفر هم نمي رس بود. در دوره هاي پيش، تعداد اس
اين همايش فقط 300 نفر مهمان خارجي داشتيم كه البته برخي از آنها نيز 
براي طي دوره هاي دانش افزايي به ايران آمده بودند كه در اين همايش نيز 

شركت كردند.
ــيار خوب و بي نظيري از همايش به عمل آمد و اين نشان  ــتقبال بس اس
ــتادان زبان و ادبيات فارسي،  مي دهد كه همايش هاي مجمع بين المللي اس
سال به سال، جايگاه بهتري مي يابد. بازتاب خارجي آن هم بسيار خوب است. 
استادان زيادي از كشورهاي ديگر درخواست شركت در همايش را دارند كه 

ما به سبب محدوديت نمي توانيم به همة درخواست ها پاسخ مثبت بدهيم.
ــرد، همايش هاي مجمع  ــورت مي گي ــا تلاش هايي كه ص اميدواريم ب
ــي را از دوسالانه، به سالانه تبديل  ــتادان زبان و ادبيات فارس بين المللي اس

كنيم.
مجموعه مقالات همايش هم در كوتاه ترين زمان ممكن به صورت كتاب 

منتشر خواهد شد.
 مستحضر هستيد كه اقتضاي چنين همايش هايي با اين تعداد 
مقالات و سـخنرانان و با اين محدوديت زمان، مجال ورود به طرح 

مباحث علمي و تخصصي كمتر است. به نظر مي رسد، در كنار همايش 
عمومي دوروزه، اگر امكاني فراهم شود كه جلسات تخصصي توسط 
گروه هاي تخصصي از ميان اين اسـتادان برگزار شـود و حاصل اين 

صحبت ها پس از تنظيم و ويرايش منتشر شود، بسيار مفيد باشد.
دكتر وفايي: كاملاً درست است، اما نكته اي كه بايد به آن اشاره كنم 
اين است كه بخش عظيم مجمع بين المللي استادان زبان و ادبيات فارسي، به 
مسائل فرهنگي اختصاص دارد تا مباحث علميِ تخصصي. البته نشست هاي 
تخصصي نيز برگزار مي شود و استادان بر حسب علاقة خود در آنها شركت 
مي كنند و سخنراني مي كنند يا شنونده هستند ولي چون مجمعِ بين المللي 
ــتادان زبان و ادبيات فارسي، به اقتضاي هدف از تشكيل آن، جنبه هاي  اس
ــه فرهنگي و آگاهي هاي عمومي  ــه با وج علمي و تخصصي آن در مقايس
كمرنگ تر است، تاكنون اين اتفاق نيفتاده است. اين امر چنانكه عرض كردم 
ــكيل مجمع و مقالاتي كه به همايش مي رسد و  برمي گردد به هدف از تش
ــتر از همه، همين ديدارها و گفتگوها و ارتباط هاي ميان  در اين مجمع بيش

استادان مدّ نظر است.
ــتحضريد كه در افتتاحية اين همايش برخي از مسئولان كشور هم  مس
ــخنراني كردند و در آنجا صحبت ها و راهكارها و قول هايي دادند كه اگر  س
تحقق پيدا كند، توفيق بزرگي براي مجمع خواهد بود و اگر مجمع بين المللي 
استادان زبان و ادبيات فارسي بتواند همين مسئله را پيگيري و محقق كند، 

موفقيت بزرگي است.
به همين دليل، بنده جنبة علمي اين همايش را همانند همايش هاي ديگر 
فربه و قوي نمي بينم و معتقدم نفسِ حضور استادان زبان و ادبيات فارسي در 
اين مجمع، خود نوعي تقدير از اين خادمان و مروّجان زبان و ادبيات فارسي 

و فرهنگ ايران تلقي مي شود.
 جناب دكتر وفايي، جامعة دانشگاهي ما تصوّر روشني از وضعيت 
زبان و ادبيات فارسـي در خارج از ايران و كارها و پژوهش هايي كه 
توسط استادان زبان و ادبيات فارسي و ايران شناسان خارجي انجام 
مي شود، ندارند. به نظر مي رسد اگر كارها و فعاليت هاي اين استادان 
كـه در مجمع بين المللي اسـتادان زبان و ادبيات فارسـي شـركت 
كرده اند، به نحوي براي جامعة دانشگاهي ايران و دانشجويان زبان 
و ادبيات فارسي در ايران معرفي شود، در افق ديد آنها نيز مؤثر باشد 
و از اينكـه تحقيق در زبان و ادبيات فارسـي فقـط به ايران محدود 
نمي شود و در كشورهاي ديگر نيز به اين مباحث مي پردازند، آگاهي 

بيشتري خواهند يافت.
ــده. بخش زيادي از مقالاتي  دكتر وفايي: بله، اين كار اكنون انجام ش
كه به همايش ارائه شده، استادان زبان و ادبيات فارسي، به وضعيت موجود 
زبان و ادبيات فارسي در كشور خودشان پرداخته اند و تصويري از وضعيت و 
يا كارهايي كه بايد انجام شود، ارائه كرده اند و يا سير و تاريخچة آموزش زبان 
ــور خود را ترسيم نموده اند. ان شاءاالله اگر مجموعه  و ادبيات فارسي در كش
ــده به  ــود، خواهيد ديد كه اغلب مقالات ارائه ش ــالات همايش چاپ ش مق
همايش توسط استادان خارجي در همين زمينه است و گزارشي از وضعيت 

زبان و ادبيات فارسي در كشور خود ارائه كرده اند.




